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URUNK MEGJELENÉSE                            A év          1– 4 oldal 

VÍZKERESZT 

 

Olv.: Iz 60,1-6 – Ef 3,2-3a.5-6 – Mt 2,1-12 

A napkeleti bölcsek  
 

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL 
 

Szentmise bevezetése 

Ma Urunk megjelenésének az ünnepe van! 

 

Kedves Testvérek! Magyar népünk ezt az ünnepet vízkeresztnek nevezte el. Minden ünnep 
Krisztus titkába kapcsol bennünket. A keresztség révén Krisztusba oltattunk és a keresztény 
közösség tagjai lettünk. A magyar elnevezés Krisztushoz és az Egyházhoz tartozásunk 
titkának misztériumára utal. 
 

A víz megáldásával Krisztusra, az élő vízre és a keresztség szentségére emlékezünk, amikor 
újjászülettünk vízből és Szentlélekből. Ezzel a megszentelt vízzel meghintjük magunkat a 
templomba lépve, vagy otthon. Adjunk hálát Isten kimondhatatlan adományáért és kérjük 
segítségét, hogy életünkkel tartsuk meg a keresztség szentségét, amit hitünkkel befogadtunk! 

 

Vízszentelés 

Szentbeszéd 
 

Kedves Testvérek! A mai ünnep üzenetét a görög világ határozta meg a maga nyelvén 
Epifánia Domini: Az Úr megjelenése. A mindennapok világában volt egy nap az esztendő 
során, amikor az úr, a király, a vezető, a kormányzó megjelent a nép körében és ilyenkor 

igazságot szolgáltatott. Magyar történelmünkből is ismerős, volt egy olyan nap az esztendő 
során, amikor megjelent az ország vezetője és igazságot szolgáltatott. 
 

A mai ünnepen az Úr igazságára gondolunk. A bevetőben említettem, hogy minden 
keresztény ünnep Jézus titkába vezet be bennünket, az Anyaszentegyház közösségének 
titkával akar megismertetni, abban a közösségben akar minket gazdagítani. A Szentírás 
szavaival ez az ünnep: 

Megjelent üdvözítő Istenünk jósága  
és emberszeretete! 

 

Ma ezt a titkot ünnepeljük: Isten, az Atya, a Teremtő Jézus Krisztusban megjelent közöttünk, 
hogy megváltson bennünket, rendezze az ember kapcsolatát Istennel. Mi fordítottunk hátat 
Istennek és az Isten utánunk jön! Eljön hozzánk, megjelent üdvözítő, megváltó Istenünk 
jósága és emberszeretete minden ember számára! Ez a titok azt is kifejezi, hogy Isten 
mindenkiért jött! Isten mindenkinek az Istene, minden ember életét meg akarja menteni!  
 

Chesterton éles gúnnyal mondja a következőt: 
A kereszténység drámája,  

hogy komolyan senki sem próbálta megvalósítani! 

 

A kereszténység hatalmas lehetősége: az ember életének a megújítása! A maga csodálatos 
nyelvén így mondja Chesterton: mint a kenyér kovásza, mint az étel sója, mint a sötétséget 
eloszlató világosság. Micsoda kritika! A kereszténység drámája, hogy komolyan senki sem 
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akarta megvalósítani! Mi, ezt így nem tudjuk elfogadni, de ebben a gúnyos, kritikus 
megállapításban van igazság! Azt is mondhatnám: A napkeleti bölcsek drámája, amiről 
hallottunk ma az evangéliumban, ami minden emberi élet ősképe! 
 

Az Isten nélkül élő ember drámája  
A mai ünnepen azon kell elgondolkodni: Miért jelent meg az Isten jósága? Isten jósága azért 
jelent meg, hogy megtanítson bennünket újra az Istennel közös életre. Az Istent elhagyó 
ember éli a maga e világi életét.  
 

Az Isten nélkül élő ember  
horizontja nagyon behatárolt!  

Az Isten nélkül élő ember úgy gondolja,  

hogy egyetlen lehetősége  
az anyagi biztonság megteremtése, elérése!  

Csakhogy ez nem elég az embernek!  
 

Tapasztaljuk nap mint nap az emberek törekvését, állandó aggodalmaskodását, hogyan tudják 
biztosítani maguknak a nélkülözhetetlent, hogyan tudnak gyarapodni, hogyan tudnak előbbre 
jutni, hogyan tudnak egyre összkomfortosabban élni. Közben drámai az Istent elhagyó ember 
élete, mert az anyagi javak biztonsága kevés! Régen rossz, ha az embernek ez elég! Az Isten 
nélküli embernek ez a drámája! 
 

Az Isten nélkül élő ember tragédiája, 
hogy ilyen szűklátókörűen, ilyen behatárolt módon 

gondolkodik az életről, emberi kapcsolatairól, önmagáról! 

 

Isten ki akar bennünket hívni a javak hamis biztonságából. Az ember annál több! Lehetetlen, 
hogy az embernek az elég legyen! Nem is elég az embernek, azért elégedetlen önmagával, a 
másik emberrel, az emberi kapcsolataival és a világával is!  
 

Egyre fejlődik a világ, egyre jobban előre jutunk, 
közben egyre boldogtalanabbak vagyunk, 

mert az embernek mindez kevés, ez nem perspektíva! 
 

Isten a megváltó 
Isten ki akar bennünket ebből a szűk, kicsinyes, behatárolt világból emelni. Ez a megváltás! 

Isten azért jelenik meg a mi világunkban, hogy újra építse az Istennel közös életünket. Ez az 
üdvrend, amiről oly sokat beszéltem!  
 

Az emberi élet vagy Istennel közös történet, 
vagy belefulladunk az Isten nélküli, perspektíva nélküli világba! 

Az embernek eszmékre van szüksége! 

 

Eszmékre:  
amik ragyognak az ember számára,  
amik vonzzák az embert,  
amik megszólítják az embert,  
amik kihívják az embert ebből a behatárolt világból  
tágasabb világba, az Isten világába,  
az eszmék Istennel közös életútra hívják az embert! 
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A napkeleti bölcsek példája 
A napkeleti bölcsek, a mágusok egész élete mutatja, hogy mit kell tennünk. Ők elég bátrak 
ahhoz, hogy egy eszme felé forduljanak! Elég bátrak ahhoz, hogy elinduljanak az eszme 
vonzásában egy úton! Hatalmas ajándékot kapnak! Akik mindezt vállalják, azok új életkép 
gazdagságával találkoznak. Más is láthatta a csillagot! Miért csak ők indultak el? Talán még 
bolondnak is gondolták őket! Mindenképpen egy hívásra gondoljunk és ők elindulnak. 
 

A napkeleti bölcsek  
egész útja a mi emberi életutunkat mintázza  
ha vannak eszmék, amik elhívnak bennünket!  
Akkor elindulunk az eszmék vonzásában egy úton,  
amely úton sok megpróbáltatással találkozunk, 
magunk miatt, a világ miatt, a másik ember miatt! 
Ha az ember mindezek közepette képes kitartani,  
akkor van remény arra, hogy ennek az útnak van értelme!  

 

Az embernek új életszemlélete alakul ki! 

 

Akinek nincsenek eszményképei, nincsenek eszményei, az nem indul el, az földet néző 
ember, az e világ anyagi biztonságával foglalkozó ember. Sehova se jut, hiszen el se indul! 
Hova jutna el az ember, ha el se indul, ha leragad ebben a világban!  
 

Életünk drámájáról van szó, 
 ha nincsenek elhívó eszméink, 

ha nem tudunk elindulni 

 igazi értékek vonzása mentén! 

 

Amikor csak az foglalkoztat bennünket, amit meg tudunk fogni, mert csak az van, ez a 
hitetlen ember ostoba érvelése, aki sötétségben éli a mindennapjait! Imádkozzunk azért, hogy 
a mai világ tragédiája megszűnjön!  
 

Két sajátos terület, ahol tetten érhető mai életünk tragédiája 

Az egyik: a szerelem hiánya 

A másik: az emberek szolgálatának hiánya  
  

A szerelem hívja el az embert az igazi házasságba! Az emberek szolgálatára hívja el az ihlet a 
papi és szerzetesi hivatásba az embereket! Két kitörési pont ebből a szűk, magunknak élő, 
kicsinyes, önző, értelmetlen világból. 
 

Ebből csak a szerelem viheti az embereket a boldog házasságba! 

Ebből csak a minden embert szolgálni akaró  
                   papi és szerzetesi hivatás viheti el az embereket a szolgálatra! 

 

Ha ez megszűnik, akkor a világ végérvényesen elszegényedik! Lehet, hogy Chestertonnak 
igaza volt. A kereszténység drámája, hogy igazából senki se próbálja meg a keresztény életet! 
 

Urunk megjelenésének az ünnepe van 
Megjelent közöttünk Istenünk emberszerető jósága! Ez a megjelenés azt nyilatkoztatja ki, 
amire mindennél jobban szükségünk van:  
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Isten azt mondja: szeretlek! 
Ha valaki hallja valakitől, hogy szeretlek,  
akkor ő válaszképpen ugyancsak szeret!  

 

Isten azt mondja:  

Nem azért jöttem, hogy nekem szolgáljanak,  
hanem, hogy én szolgáljak!  
Aki ezt fölfogja, hogy ő olyan fontos, hogy valaki őt szolgálja,  
akkor válaszképpen megszülethet benne,  
hogy szolgálni akarom a másik embert!  
Különben a magunk kicsinyes világa elnyel bennünket! 

 

Adjunk hálát Istennek, mert felénk fordult, megjelent, az értelmes emberi élet lehetőségét 
kínálja. Világosodjon meg a gondolkodásunk, az emberi kapcsolataink világa, hogy ne csak a 
mindennapokban megragadható kicsiny lehetőségek határozzák meg az életünket! 
 

Akkor az értékek lesznek a meghatározók, 
amelyekre mindig kockázatos föltenni az életünket, 

de ez az egyetlen út, ami méltó az emberhez! 

 

+  A M E N  + 

 

Imaszándék a Mi Atyánkhoz 

 

Kedves Testvérek! Ezt a szentmisét a magyar kereszténység megújulásáért ajánlom fel. 
Kérjük a kegyelmet minden magyar keresztény számára, hogy legyen bátorságunk az eszmék, 
az értékek vonzásában élni! Ha megelégszünk azzal, hogy túrjuk a földet, akkor abba 

elpusztulunk, abba belehalunk. Akkor is lesz igen sok gondunk, ha az eszmék vonzásában 
élünk, ahogy láttuk a bölcseknél. De akkor legalább van értelme a küzdelemnek, az 
áldozatnak, adott esetben akár még a halálnak is!                                                   Mi Atyánk… 

 

Szentmise befejezése 

 

Kedves Testvérek! Az áldással a szentmise befejeződik és megyünk ezzel az áldással! 
Összesűrűsödnek a csodálatos szép ünnepek. Volt karácsony, újév, ma vízkereszt, holnapután 
Jézus megkeresztelkedésének az ünnepe, aminek szintén fontos mondanivalója van 
számunkra. Jézus szolidaritást vállal velünk, emberekkel, beáll a bűnösök közé, hogy 
megkeresztelkedjen! Készüljünk erre az ünnepre!  
 

Jézus azért lett értünk Emberré, hogy megújuljon a világ perspektívája, jövőképe legyen! 
Amikor megújulásra gondolunk akkor annyi fanyalgást hallunk az egyházi iskolákkal 
kapcsolatosan is. Semmi se tökéletes, még Istennel sem tudunk tökéletesek lenni, akkor 
nélküle! Azért vannak jelek! Toncsi, ministráns kisfiú nekem nagyon kedves ajándékot adott. 
Szentmise előtt elmondta, hogyan telt el a mai nap az iskolában, ahol lelki napot tartottak 
Mindszenthy bíboros úr éltéről. Toncsi a Budaörsi Mindszenthy József Római Katolikus 
Általános Iskolába jár. Lehet ezt, azt, amazt mondani, de ünnep volt a mai nap ebben az 

iskolában, ahol a gyerekek értékekkel foglalkoztak, nem akármi mással! 
 


